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Asociatia Pro Consumatori: Initiatorii strategiei implementarii 5G în România nu

au cerut puncte de vedere de la Ministerul Sanatatii si Ministerul Mediului

Initiatorii strategiei implementarii tehnologiilor 5G în România nu au cerut puncte de vedere de la

Ministerul Sanatatii si Ministerul Mediului, desi prima si cea mai importanta problema este cea

reprezentata de afectarea sanatatii si a mediului natural, sustin reprezentantii Asociatiei Pro Consumatori,

prezenti la dezbaterea "5G - Tehnologie pentru Viitor", organizata, joi, la Palatul Parlamentului.

"Întelegem necesitatea si utilitatea dezvoltarii tehnologice, însa nu în detrimentul deteriorarii unui mediu de viata

sanatos si echilibrat si nici prin încalcarea legilor sau a Constitutiei. Înainte de toate este obligatorie respectarea

întocmai a prevederilor constitutionale, legale si de drept international. În Tratatul privind functionarea Uniunii

Europene, la articolul 191, este stipulat Principiul precautiei. Potrivit Comisiei Europene, principiul precautiei

poate fi invocat atunci când un fenomen, un produs sau un proces poate avea efecte periculoase, identificate

printr-o evaluare stiintifica si obiectiva, iar aceasta evaluare nu permite determinarea cu suficienta certitudine a

riscului. Pentru a fi în concordanta cu prevederile Uniunii Europene, va solicitam sa aplicati principiul precautiei,

asa cum au procedat si alte state si orase europene în privinta tehnologiei 5G si sa opriti orice demers în vederea

realizarii operabilitatii acestei tehnologii. O greseala foarte grava de procedura este ca initiatorii strategiei

implementarii tehnologiilor 5G în România (incluzând infrastructura si vânzarea de spectru suplimentar), nu au

cerut puncte de vedere de la Ministerul Sanatatii si Ministerul Mediului, desi prima si cea mai importanta

problema este cea reprezentata de afectarea sanatatii si a mediului natural, cauzate de radiatiile generate de

sistemele 5G", precizeaza organizatia într-un comunicat transmis mass-media.

Potrivit sursei citate, "în ciuda faptului ca multe studii stiintifice si medicale arata ca tehnologia 5G este nociva

sanatatii si invaziva, nu s-a facut un studiu de impact asupra sanatatii publice, nici în România si niciunde în

lume".

"Întotdeauna, sanatatea oamenilor este mai importanta si mai presus decât dezvoltarea tehnologica. Din acest

motiv închidem fabrici daca polueaza prea mult, renuntam la orice aparent "progres" daca îmbolnaveste populatia

etc. La fel trebuie procedat si cu radiatiile emise de sistemele 5G: daca nu ne afecteaza sanatatea le folosim, iar

daca ne îmbolnavesc, renuntam la ele si folosim alte solutii pentru comunicatii. Degeaba cream un "internet al

lucrurilor" daca oamenii nu mai sunt în stare sa beneficieze de el din cauza problemelor de sanatate", precizeaza

Asociatia Pro Consumatori.

Reprezentantii Asociatiei subliniaza ca peste 10.000 de lucrari stiintifice de calitate (peer-reviewed) au aratat ca

radiatiile din domeniul de frecvente folosite de tehnologia 5G afecteaza orice forma de viata, de la organisme

simple la om, aceste referinte fiind publicate, în timp, de multi oameni de stiinta onesti, care nu au urmarit

câstiguri personale din astfel de cercetari. "Citarea acestor studii a fost facuta colectiv de peste 26.000 de oameni

de stiinta din comunitatea internationala, în apelul lor împotriva sistemelor nocive 5G, adresat forurilor UE, CE si

WHO, în ianuarie 2019. În schimb, industriile care promoveaza ca business sistemele 5G nu au niciun studiu care

sa arate ca radiatiile 5G nu pericliteaza viata organismelor vii. Practic, promotorii tehnologiei 5G nu au niciun

rezultat pozitiv al efectelor acestor radiatii asupra oamenilor", mentioneaza sursa citata.

De asemenea, în viziunea ONG-ului, principiul precautiei a fost invocat în mai multe apeluri internationale

referitoare la dispozitivele 5G, semnate de un numar semnificativ de oameni, din diverse domenii. De exemplu,

site-ul 5G Space Appeal (https://www.5gspaceappeal.org/) a primit, pâna în luna octombrie 2019, un numar total

de 173.801 de semnaturi din 201 tari si teritorii, de la categorii de oameni care evalueaza obiectiv impactul poluarii

electromagnetice asupra sanatatii (4.498 oameni de stiinta, 6.553 de medici, 7.737 de ingineri, 9.459 de psihologi,

psihoterapeuti si asistenti sociali, 4.135 de asistente, 553 de farmacisti, 3.157 de arhitecti si constructori, 267 de
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persoane din domeniul biologiei constructiilor, 329 de veterinari, 633 de apicultori), precum si numeroase

persoane cu alte profesii sau oameni care nu si-au specificat profesia si peste 1.857 de organizatii.

Totodata, în România, zeci de mii de oameni au semnat doua petitii pentru a-si exprima refuzul implementarii

sistemelor nocive 5G, documente disponibile pe website-urile Declic si petitieonline.com.

"În baza motivelor expuse mai sus solicitam tuturor autoritatilor statului participante la aceasta dezbatere, precum

cele implicate în promovarea tehnologiilor 5G în România, sistarea oricarui demers cu privire la promovarea,

licitarea sau vânzarea de spectru pentru tehnologiile 5G si oprirea intrarii pe piata româneasca a oricarui

echipament electronic din categoria tehnologiilor 5G, care nu are standardele de siguranta actualizate, care nu are

realizate studii de impact, studii medicale si studii de fezabilitate care sa dovedeasca ca aceste tehnologii sunt

sigure din toate punctele de vedere mentionate mai sus. De asemenea, solicitam dezbateri publice oneste pe tema

tehnologiilor 5G, o transparenta deplina din partea autoritatilor si a companiilor telecom implicate, inclusiv prin

publicarea întregii documentatii cu privire la tehnologiile 5G si a avizelor, studiilor, conditiilor si rezultatelor

masuratorilor în zonele de testare a tehnologiilor 5G", noteaza Asociatia Pro Consumatori.

Reprezentantii autoritatilor si cei operatorilor si furnizorilor de servicii IT&C participa, joi, la Palatul

Parlamentului, la o dezbatere ce are ca tema implementarea tehnologiei 5G.

ANCOM a anuntat, la finele lunii octombrie, ca licitatia pentru acordarea licentelor 5G va fi organizata în prima

jumatate a anului viitor, daca se vor respecta unele conditii, transpunerea setului de masuri pe securitatea retelelor

de la Comisia Europeana, transpunerea Memorandumului cu SUA în legislatia primara si adoptarea Hotarârii de

Guvern pentru preturile de pornire si calendarul de achitare a taxelor.

Guvernele SUA si României, prin ambasadorii Hans Klemm si George Maior, au semnat, în data de 20 august

2019, la Washington, un Memorandum de întelegere cu privire la dezvoltarea tehnologiei 5G, document care a fost

clasificat, dupa momentul semnarii.

Memorandumul a fost desecretizat la începutul lunii noiembrie si, conform acestuia, furnizorii de retele 5G trebuie

sa fie supusi unei evaluari riguroase, iar protejarea retelelor de comunicatii de generatie viitoare împotriva

perturbarii sau manipularii si asigurarea vietii private a libertatilor individuale ale cetatenilor sunt vitale.
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